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Protokół  

z posiedzenia połączonych Komisji Rady Miejskiej w Więcborku: Budżetu i Finansów 

oraz Rolnictwa Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego, 

odbytego w dniu 28.02.2023r. 

 

Posiedzenie odbyło się w Centrum Aktywności Seniora przy ul Mickiewicza 22B  

w Więcborku.  

Posiedzenie trwało od godz. 14:30 – 17:00 

Obecność według załączonej listy obecności – obecnych 15/15 radnych. 

Spoza składu Komisji w posiedzeniu uczestniczyli: 

1. Burmistrz Więcborka      - Waldemar Kuszewski 

2. Zastępca Burmistrza Więcborka     - Jacek Masztakowski 

3. Skarbnik Gminy Więcbork     - Alina Kruk  

4. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg 

UM w Więcborku       - Tomasz Fifielski 

W II części posiedzenia uczestniczyli: 

1. Przedstawiciel Nadzoru „Wody Polskie”   - Monika Skwierawska 

2. Prezes Zarządu Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku  - Piotr Plutka 

3. Pełnomocnik Zarządu Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku - Adam Zawieja 

 

 

Posiedzenie połączonych Komisji RM poprowadził Przewodniczący Komisji Rolnictwa, 

Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej i Porządku Publicznego p. Stanisław 

Piłka.  

Na wstępie Przewodniczący Komisji powitał wszystkich obecnych i przypomniał wcześniej 

przesłany radnym porządek obrad, który przewidywał: 

 

Porządek obrad: 

 

I część: 

 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023. 
2. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Więcbork. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 

Sępoleńskiego. 
4.  Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa 

Kujawsko-Pomorskiego. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie aktualizacji "Programu usuwania azbestu i wyrobów 
zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork". 
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II część: realizacja około godz. 15:15 

 

6. Informacja Pełnomocnika Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku o zadaniach realizowanych  
w roku 2022 oraz informacja Przedstawiciela Wód Polskich w zakresie utrzymania cieków 

wodnych na terenie gminy Więcbork oraz planowanych inwestycji w przedmiotowym zakresie. 

7. Sprawy różne. 

 

Do porządku obrad Przewodniczący komisji zaproponował wprowadzenie następujących 

zmian: 

 

 Wprowadzenie, jako punktu 6 „zaopiniowania projektu uchwały w sprawie przyjęcia 

programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt 

na terenie Gminy Więcbork w 2023 roku”. 

 Wprowadzenie, jako punktu 7 „zaopiniowania projektu uchwały w sprawie wprowadzenia 

Regulaminu korzystania ze świetlic wiejskich na terenie gminy Więcbork” 

 

W związku ze zmianą następuje korekta numeracji punktów porządku obrad. 

 

Porządek obrad po zmianie 

 

I część: 

 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023. 

9. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Więcbork. 

10. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 

Sępoleńskiego. 

11.  Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego. 

12. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie aktualizacji "Programu usuwania azbestu  

i wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy Więcbork". 

13. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork 

w 2023 roku”. 

14. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wprowadzenia Regulaminu Korzystania ze 

świetlic wiejskich na terenie gminy Więcbork. 

 

II część: realizacja około godz. 15:15 

 

15. Informacja Pełnomocnika Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku o zadaniach 

realizowanych w roku 2022 oraz informacja Przedstawiciela Wód Polskich w zakresie 

utrzymania cieków wodnych na terenie gminy Więcbork oraz planowanych inwestycji  

w przedmiotowym zakresie. 

16. Sprawy różne. 
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Przewodniczący Komisji poddał po glosowanie porządek obrad po zmianach. 

Obecnych 13 radnych 

Porządek obrad przyjęto jednogłośnie 

W dalszej części posiedzenia przystąpiono do realizacji przyjętej tematyki posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji poprosił o zabranie głosu Skarbnik Gminy Więcbork, która 

omówiła projekty uchwał finansowych Gminy Więcbork: 

a) w sprawie zmian budżetu Gminy Więcbork na rok 2023, 

 

Zmiany dotyczyły: 

 

 

1. Zwiększa się plan dochodów w rozdziale 05095 §6257 o kwotę 23.800,00 zł w związku z 

wpływem środków z budżetu UE stanowiących dofinansowanie zadania zrealizowanego 

w ur. pn.: „Zakup i montaż monitoringu Jeziora Więcborskiego i Jeziora Młyńskiego w 

celu zapobiegania kłusownictwu”.  

2. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów i wydatków budżetowych w 

związku z wpływem na wyodrębniony rachunek bankowy środków z Funduszu Pomocy 

na niżej wymienione zadania realizowane na podstawie Ustawy z dnia 12 marca 2022 r. o 

pomocy obywatelom Ukrainy w związku z konfliktem zbrojnym na terytorium tego 

państwa:  

 wypłata świadczeń pieniężnych 40 zł za osobę dziennie (pomoc przyznawana na 

podstawie art. 13 ust. 1 ww. Ustawy) w rozdziale 75495 zwiększa się dochody (§2100)  

i wydatki (§3280) o kwotę 8.200,00 zł,  

 środki na edukację dzieci z Ukrainy w rozdziale 80195 zwiększa się dochody (§2100)  

i wydatki (§4750 i §4850) o kwotę 39.763,00 zł.  

3. Dokonuje się następujących zmian w planie dochodów (§2180) i wydatków budżetowych 

w rozdziale 85395 w związku z wpływem na wyodrębniony rachunek bankowy środków z 

Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 na realizację ustawy o szczególnych 

rozwiązaniach w zakresie niektórych źródeł ciepła w związku z sytuacją na rynku paliw. 

Gmina otrzymała środki na wypłatę rekompensaty przedsiębiorstwom energetycznym,  

o której mowa odpowiednio w art. 12 ustawy w kwocie 306.000,00 zł. Po stronie 

wydatków środki ujęte zostały w rozdziale 85395 §4430, §4010, §4110, §4120 i §4710.  

4. Dokonuje się zmniejszenia w rozdziale 60016 w planie finansowym dochodów (§6350 – 

1.304.760,00 zł) i wydatków (§6050 – 2.409.400,00 zł) w zadaniu inwestycyjnym pn.: 

„Budowa drogi ul. Ogrodowej w Wituni wraz z siecią kanalizacji deszczowej.” W br. ze 

względu na brak dofinansowania zadanie nie zostanie zrealizowane.  

5. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75085 §0970 o kwotę 4.600,00 zł  

w związku z wpływem kwot ściągniętych egzekucyjnie od byłego pracownika.  

6. Zwiększa się plan finansowy dochodów w rozdziale 75495 §0940 o kwotę 8.830,00 zł  

w związku ze zwrotem wypłaconych w ur. świadczeń pieniężnych rekompensujących 

utracone wynagrodzenie ze stosunku pracy w związku z odbytymi przez mieszkańców 

Gminy Więcbork ćwiczeniami wojskowymi.  

7. Zwiększa się plan finansowy wydatków majątkowych w zadaniu pn.: „Przebudowa dróg 

gminnych: nr 020706C ul. Dworcowa w Więcborku z budową kanalizacji deszczowej, nr 

020216C Runowo Kraj. - Puszcza - Katarzyniec i drogi lokalnej w Runowie Kraj.” o 
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kwotę 1.699.376,00 zł w związku z koniecznością wykonania robót stabilizujących grunt 

na ul. Dworcowej niezbędnych do prawidłowego wykonania zadania.  

8. Rozwiązuje się rezerwę ogólną o kwocie 361.000,00 zł w celu sfinansowania zwiększenia 

planu wydatków opisanego w pkt 6 uzasadnienia.  

9. Zmniejsza się plan finansowy wydatków w rozdziale 80101 §4790 o kwotę 150.000,00 zł 

w celu sfinansowania zwiększenia planu wydatków opisanego w pkt 6 uzasadnienia.  

10. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 90005 o kwotę 35.000,00 zł  

z przeznaczeniem na pokrycie kosztów organizacji i funkcjonowania punktu 

konsultacyjno-informacyjnego w ramach programu priorytetowego „Czyste powietrze”.  

11. Dokonuje się następujących zmian w planie finansowym wydatków w rozdziale 90019:  

 w zadaniu pn.: „Dofinansowanie wykonania przydomowych oczyszczalni ścieków” 

zmniejsza się plan o kwotę 10.000,00 zł przeznaczając te środki na dofinansowanie do 

budowy studni wierconych, wprowadza się nowe zadanie w zakresie wydatków 

majątkowych pn.: „Dofinansowanie do budowy studni wierconych” o wartości  

12.000,00 zł. 

12. Zwiększa się plan finansowy wydatków w rozdziale 90095 o kwotę 850.494,00 zł  

w związku z realizacją zadania wynikającego z ustawy z dnia 27 października 2022r.  

o zakupie preferencyjnym paliwa stałego dla gospodarstw domowych. Środki niezbędne są do 

pokrycia kosztów zakupu opalu oraz kosztów obsługi zadania. 

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Przewodnicząca RM prosiła o przybliżenie kwestii dotyczącej inwestycji realizowanej na 

ulicy Dworcowej w Więcborku i terminu, Kidy inwestycja zostanie zakończona. 

Burmistrz Więcborka odpowiedział, że co do terminu finalizacji zadania, to trudno mu 

podać precyzyjnie tą datę, ale będzie to jeszcze, co najmniej trzy miesiące. Natomiast prace 

niezbędne do wykonania, to stabilizacja korpusu drogi, ponieważ, jak wspominał na jednej  

z poprzednich Komisji, na głębokościach 9m stwierdzono, tzw. warstwę poślizgową, 

powodująca brak stabilizacji skarpy i powoduje zagrożenie wystąpienia, tzw. czynnego 

osuwiska. Pierwotnie rozważano możliwość zrealizowania tej inwestycji bez dodatkowych 

prac, ale żaden wykonawca, ani inspektor nadzoru tego nie akceptuje i nie wykona, gdyż 

stwarza, to realne zagrożenie dla późniejszych użytkowników tej drogi. Uważał, że ze strony 

Samorządu nieodpowiedzialnym byłoby niepodjęcie tych prac mając świadomość, że grozi to 

w następstwie być może nawet katastrofa budowlaną. Dlatego też na odcinku około 100m ma 

zostać wykonana stabilizacja korpusu drogi poprzez wiercenie i zalewanie, tzw. pali 

zbrojonych. Po wykonaniu tych zabezpieczeń można będzie kontynuować dalsze wykonanie 

drogi.   

 Radny Stanisław Wegner chciał wiedzieć o ile zwiększy się koszt inwestycji poprzez te 

dodatkowe prace budowlane. 

Burmistrz Więcborka wskazał, że jest to koszt około 1.800.000,00 zł. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do zaopiniowania projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych. 

 

Opinia jednogłośnie pozytywna 
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b) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Więcbork, 

 

Projekt jest wypadkową zmian w budżecie i tego, co działo się z planem finansowym Gminy 

od dnia 25 stycznia br. Główne zmiany dotyczą roku 2023, poprzez dostosowanie kwot 

dochodów, wydatków i przychodów w związku ze zwiększeniem deficytu do kwot 

wynikających z danych uchwalonych w powyżej przyjętej uchwale. Niewielkie zmiany 

dotyczą jeszcze roku 2024 i 2025. Przychody roku 2025, gdzie ujęta była kwota nadwyżki  

w wysokości ponad 800.000, 00 zł i częściowo przychody w zakresie nadwyżki z lat 

ubiegłych roku 2024 w łącznej kwocie 934.000, 00 zł, proponuje się przesunąć do roku 2023, 

aby zbilansować budżet. 
 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Radny Stanisław Wegner powracając do sprawy inwestycji na ulicy Dworcowej stwierdził, 

że dokładając środki do dokumentacji ww. zadania w budżecie będzie brakowało 

1.000.000,00 zł. 

Burmistrz Więcborka odparł, że w tym momencie mowa jest o całkowitym koszcie zadania, 

nie ma w tym przypadku mowy o dodatkowym 1.000.000,00 zł na dokumentację. 

Przewodnicząca RM zauważyła, że w tym temacie należy też jasno powiedzieć, że, jeżeli 

Gmina nie zrealizuje tego zadania, będzie musiała zwrócić środki z Programu Rządowego 

„Polski Ład”. 

Burmistrz Więcborka potwierdził powyższe mówiąc, że Gmina Więcbork otrzymała 

dofinansowanie w wysokości 90% wartości całego zadania, natomiast to, o co toczy się 

„walka”, to sprawne zrealizowanie inwestycji i otrzymanie środków, które są dla Samorządu 

na jej wykonanie zabezpieczone. Przedmiotowe zadanie opiewa na kwotę 10.000.000, 00 zł  

i obejmuje wykonanie przedsięwzięcia przy ulicy Dworcowej, jak również drogę od Puszczy 

do Runowa Krajeńskiego. Ta ostatnia część inwestycji został już zrealizowana, pozostała jest 

w trakcie wykonywania. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do opiniowania przedłożonego 

projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

c) w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Sępoleńskiego, 

 

Projekt jest wypadkową tego, co ujęte zostało w załączniku inwestycyjnym Budżetu Gminy 

na rok 2023. Zabezpieczono tak kwotę 50.000, 00 zł na budowę chodników przy drogach 

powiatowych w Borzyszkowie, Suchorączku i Jastrzębcu. Do prawidłowej realizacji tego 

zadania i możliwości udzielenia pomocy, niezbędne jest podjęcie w tej sprawie 

przedmiotowej uchwały.   

 

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Radny Wegner stwierdził, że rozumie sytuację, ale najlepiej byłoby, gdyby Gmina Więcbork 

nie musiała do zadań, które leżą w gestii Powiatu Sępoleńskiego. Powinien on realizować 

swoje założenia ze swoich własnych środków. 

   
Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do opiniowania przedłożonego 

projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

d) w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Kujawsko-Pomorskiego 

Uchwała w tej sprawie była już procedowana na sesji w grudniu 2022r. Wówczas, zgodnie  

z zawartymi porozumieniami, przedłożony został projekt uchwały w podobnej treści. 

Dokładnie chodzi o przekazanie dokumentacji projektowej dla Województwa Kujawsko-

Pomorskiego na wykonanie ścieżek rowerowych na odcinkach Więcbork – Firma „Gabi-Bis” 

i Więcbork – Runowo Krajeńskie. Ścieżki mają powstać w ciągu dróg wojewódzkich  

i zgodnie z zawartymi porozumieniami Gmina Więcbork miała taką dokumentację 

przygotować wraz z kompletnym wnioskiem o pozwolenie na budowę i przekazać do 

realizacji ww. Organowi. 30 Grudnia Gmina zawarła stosowne aneksy do wspomnianych 

porozumień, gdzie zmieniono rok udzielenia pomocy rzeczowej wskazując rok 2023, zatem 

pojawiła się konieczność uaktualnienia tej uchwały. Jednocześnie z podjęciem tej uchwały, 

moc straci uchwała podjęta w tej sprawie w grudniu 2022r.  

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

 

Przewodnicząca RM zapytała, co w tej materii proponuje Marszałek Województwa 

Kujawsko-Pomorskiego, który obiecał samorządowcom z Więcborka, że te ścieżki zostaną 

zrobione oraz, czy przekazanie tej dokumentacji, będzie wiązało się z ich wykonaniem.  

Burmistrz Więcborka podał, że w ubiegłym tygodniu był w Toruniu, gdzie rozmawiał  

z Wicemarszałkiem p. Zbigniewem Sosnowskim, w którego kompetencjach są inwestycje 

drogowe. To, co zostało mu zaproponowane w trakcie tej wizyty nie było dla niego 

satysfakcjonujące, dlatego też przed rozmową z Marszałkiem Piotrem Całbeckim,  

a ta ustalona jest na marzec, wstrzyma się od komentarza i po rzeczonym spotkaniu 

poinformuje o wyniku przeprowadzonych rozmów.  

Radny Jan Antczak stwierdził, że nie podoba mu się podejście Marszałka do 

przedmiotowych inwestycji, co roku obiecuje się, że inwestycja ruszy i na obietnicach się 

kończy  

Burmistrz Więcborka przypomniał, że to nie jest tak, że w roku ubiegłym, czy dwa lata 

wcześniej pojawiła się informacja, że inwestycja zostanie wykonana. Gmina Więcbork 

przystąpiła do sporządzenia dokumentacji, która była niezbędnym ruchem Gminy Więcbork 

do tego, aby w ogóle była mowa o podjęciu tematu przez Marszałka i jego służby. Gmina 

Więcbork poniosła ten trud i nakład finansowy na przygotowanie dokumentacji.  

W najbliższym czasie dokumentacja będzie składana w związku z uzyskaniem pozwolenia na 
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budowę i zgłoszenie do Starostwa Powiatowego w Sępólnie Krajeńskim. Gmina Więcbork 

swoją część zadania wykonała i tego samego oczekuje teraz od Marszałka. 

Przewodnicząca RM zauważyła, że Marszałek dzień po spotkaniu z Radnymi Rady 

Miejskiej w Więcborku wybierał się do Brukseli i mówił, że na ścieżki w ramach środków 

unijnych w województwie kujawsko-pomorskim będzie tyle pieniędzy, że nie będzie 

wiadomo, co z nimi zrobić. Mówił też, że ścieżki te będą realizowane tam, gdzie jest ich brak. 

Miedzy innymi został w tym kontekście wymieniony Więcbork połączony z Koronowem  

i inne miejsca. Uspokoiła, zatem radnego Antczaka mówiąc, że radni na pewno nie 

omieszkają przypomnieć się Marszałkowi w nawiązaniu do jego zapewnień. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do opiniowania przedłożonego 

projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Skład Komisji uzupełniła radna Beata Kopta – obecnych 13 radnych. 

Projekty uchwał przygotowane przez Referat Rolnictwa, Ochrony Środowiska i Dróg 

UM w Więcborku omówił, jako Kierownik p. Tomasz Fifielski. 

a) w sprawie aktualizacji "Programu usuwania azbestu i wyrobów zawierających azbest  

z terenu Gminy Więcbork", 

 

 

W dniu 14 lipca 2009r. Rada Ministrów przyjęła "Program Oczyszczania Kraju z Azbestu na 

lata 2009 - 2032", którego podstawowym celem jest usunięcie do roku 2032 z terenu Polski 

wyrobów zawierających azbest, wyeliminowanie spowodowanych azbestem negatywnych 

skutków zdrowotnych, a ponadto sukcesywna likwidacja szkodliwego oddziaływania azbestu 

na środowisko i doprowadzenie, w określonym czasie, do spełnienia wymogów ochrony 

środowiska. W związku z powyższym na gminy, powiaty i województwa nałożony został 

obowiązek opracowania "Programów usuwania azbestu i wyrobów zawierających azbest".  

W celu wywiązania się z powyższego obowiązku opracowany został "Program usuwania 

azbestu i wyrobów zawierających azbest Gminy Więcbork". Dokument ten określa m. in. 

obowiązki właścicieli, zarządców nieruchomości i wykonawców prac polegających na 

zabezpieczaniu i usuwaniu wyrobów zawierających azbest. Przedstawia również aktualny 

stan w zakresie ilości wyrobów zawierających azbest znajdujących sie na terenie miasta  

i gminy. Określa harmonogram realizacji programu i wskazuje na środki finansowe, 

niezbędne do jego realizacji z jednoczesną możliwością pozyskania środków zewnętrznych na 

jego utylizację. Ponadto przyjęcie w/w dokumentu ma na celu przyśpieszenie procesu 

usuwania materiałów zawierających azbest i ich odpowiedniego zagospodarowania. Biorąc 

pod uwagę powyższe, zasadne jest podjęcie niniejszej Uchwały i wdrożenie jej do realizacji.  

W ubiegłym roku w ramach Programu zebrano ponad 100 ton azbestu, zatem zasadna jest 

aktualizacja zinwentaryzowanego stanu. Po zdjęciu ze stanu azbestu zebranego pozostało 737 

budynków, na których znajduje się 236.000m² azbestu. Na rok 2023 Gmina Więcbork ma 

pulę środków w wysokości 60.500, 00 zł. W ramach naboru ogłoszonego na początku roku, 

wpłynęło 40 wniosków od mieszkańców na ponad 200 ton azbestu. Środki przypisane na ten 

rok na pewno nie wystarczą. Ta duża ilość, to efekt Programu ogłoszonego przez ARIMR dla 
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rolników na wymianę pokrycia dachowego na budynkach gospodarczych i tu 150 ton 

pojawiło się właśnie z tych budynków. Rolnicy dostaną 40, 00 zł do m² na nowe pokrycie, 

natomiast wnioski na rozbiórkę i utylizację złożone zostały do Gminy. Żeby móc to 

zrealizować Burmistrz Więcborka wystąpił do WFOŚiGW o możliwość zwiększenia puli 

środków na ten cel. Po akceptacji uchwały Gmina rozpocznie procedurę wyłonienia 

wykonawcy na ww. zadanie i wówczas nastąpi realizacja w terminie do końca października 

2023r. 

 

Uwag nie wniesiono 

 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania przedłożonego projektu uchwały. 

Obecnych 13 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

Z posiedzenia ubył radny Jan Antczak – obecnych 12 radnych. 

b) w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork w 2023 roku. 

Zgodnie z art. 11a ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o ochronie zwierząt Rada Gminy określa 

w drodze uchwały, corocznie do dnia 31 marca, program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. Stanowi to wypełnienie obowiązku 

zapewnienia opieki bezdomnym zwierzętom przez gminę, wynikającego z art. 11 ust. 1 ww. 

ustawy.  

W związku z powyższym przygotowany został „Program opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Więcbork w 2023 

roku”, który stanowi załącznik do niniejszej uchwały. Obejmuje on swoim zakresem 

realizację takich zadań jak:  

1) zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt;  

2) opiekę nad wolno żyjącymi kotami, w tym ich dokarmianie;  

3) odławianie bezdomnych zwierząt;  

4) obligatoryjną sterylizację albo kastrację zwierząt w schroniskach dla zwierząt;  

5) poszukiwanie właścicieli dla bezdomnych zwierząt;  

6) usypianie ślepych miotów;  

7) wskazanie gospodarstwa rolnego w celu zapewnienia miejsca dla zwierząt gospodarskich;  

8) zapewnienie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadkach zdarzeń drogowych  

z udziałem zwierząt.  

Projekt programu przekazany został do zaopiniowania powiatowemu lekarzowi weterynarii 

oraz dzierżawcom lub zarządcom obwodów łowieckich, działającym na obszarze gminy 

Więcbork. Do gminy wpłynęła pozytywna opinia jednego z obwodów łowieckich,  

w pozostałych przypadkach opinie pozytywne przyjmuje się na podstawie milczącej zgody.  

W budżecie Gminy Więcbork na realizację założeń Programu zabezpieczona została kwota  

w wysokości 56.000,00 zł. Gmina ma również podpisaną umowę z Fundacją „Radość Psiaka” 

w miejscowości Rusiec. Tam też znajduje się schronisko dla zwierząt, gdzie znajdują się 

bezpańskie zwierzęta z terenu gminy Więcbork, głownie psy i koty. Poza tym Gmina 

Więcbork ma także podpisaną umowę z weterynarzami. 

Będą przy Gosie Kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski podziękował 

Przewodniczącemu Komisji Rolnictwa /…/ R w Więcborku p. Stanisławowi Piłka, za pomoc 
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w znalezieniu gospodarstwa i pomieszczeń, gdzie można tymczasowo lokować odebrane 

zwierzęta gospodarskie oraz p. Kindze Denkiewicz wolontariuszce, która zapewnia lokum 

tymczasowe dla znalezionych psów i kotów, zajmuje się nimi i prowadzi też proces 

adopcyjny tych zwierząt. 

 

Uwag nie wniesiono 

 

Przewodniczący Komisji przystąpił do zaopiniowania przedłożonego projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia Regulaminu korzystania ze świetlic wiejskich na 

terenie gminy Więcbork przedstawił Zastępca Burmistrz Więcborka p. Jacek 

Masztakowski. 

Powyższa uchwała jest wymagana przepisami prawa. Dotychczas sprawy te regulowało 

Zarządzenie Burmistrza, gdzie określono kwoty i stawki oraz opłaty związane z wynajmem, 

czy udostępnieniem świetlic wiejskich osobom spoza danego sołectwa. Po dyskusji  

z sołtysami ustalono, że te opłaty będą uzależnione od wielkości świetlicy i jej standardu.  

W ubiegłym roku Gmina Więcbork przystąpiła do Programu w ramach, którego można było 

doposażyć świetlice wiejskie i trzy takie świetlice się znalazły. Żeby rozliczyć prawidłowo te 

Programy, niezbędne okazało się podjęcie uchwały w sprawie Regulaminu korzystania ze 

świetlic wiejskich, na terenie gminy Więcbork. Jest to dokument bardzo ogólnikowy, ale 

wymagany przepisami prawa. Urząd Marszałkowski wskazał wyraźnie, że chciałby, aby  

w Regulaminie zawarto sformułowanie dotyczące nieodpłatnego korzystania ze świetlic 

przynajmniej w tych świetlicach, gdzie zostały zrealizowane Projekty unijne do czasu 

rozliczenia – zakończenia, tj. w okresie pięciu lat. Ponadto Urząd Marszałkowski wskazał 

wyraźnie, aby zawrzeć zapis mówiący o ogólnodostępności świetlic i tym, że każdy  

z mieszkańców może z nich korzystać. Niemniej podtrzymano stanowisko zawarte  

w zarządzeniu Burmistrza, że świetlice mogą być również udostępniane prywatnie,  

z wyłączeniem tych, w których realizowane są projekty unijne, zgodnie z opłatami 

określonymi w Zarządzeniu Burmistrza. Projekt zawiera dwa projekty umów: umowy najmu 

tam, gdzie możliwe jest pobieranie opłaty za najmu plus koszty zużycia mediów i umowa 

użyczenia, która zgodnie z Kodeksem cywilnym, jest umową na bezpłatne korzystanie  

z nieruchomości. Oczywiście umowa użyczenia może być obciążona kosztami zużycia 

mediów. Wszystkie szczegóły związane z udostępnianiem świetlic nadal będą zawarte  

w Rozporządzeniu Burmistrza Więcborka, które już funkcjonuje i, co najwyżej zostanie 

uaktualnione. Rozważając w ogóle kwestie wynajmu należy powrócić do początku, czyli to 

tego, po co w ogóle powstały świetlice wiejskie. Zamysł ten jest oczywisty i skłania się ku 

zapewnieniu mieszkańcom danej społeczności miejsca, w którym mogliby się spotykać  

i integrować. Wszystko ponad to stanowi tzw. wartość dodaną i może służyć lepszemu 

utrzymaniu świetlicy, czy też finansowaniu jej utrzymania jest opcją akceptowalna, ale nie 

jest to jednak cel nadrzędny.  

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Radna Beata Lida zwróciła na zapis projektu odnoszący się do Covid-19 w Polsce. Uznała, 

że rozwiązanie nie będzie elastyczne, bo za jakiś czas może on przestać być aktualny i nie 

będzie adekwatny do sytuacji. Zapytała, czy nie lepszym byłoby użycie sformułowania 

bardziej ogólnego dotyczącego stanu epidemicznego, bez konkretyzowania jej rodzaju.  

Zastępca Burmistrza Więcborka uznał, że można to ująć zapisem: „w trakcie trwania 

epidemii” lub „w stanie nadzwyczajnym”. Przychylił się tym samym do sugestii radnej 

mówiąc, ze zaproponuje taką autopoprawkę na sesji. 

Radna Beata Kopta zapytała, które świetlice zostają w tym momencie zwolnione z opłat,  

a które służą tylko dla integracji mieszkańców. 

Zastępca Burmistrza Więcborka wskazał, że wszystkie świetlice, jako cel nadrzędny służą 

integracji mieszkańców danego sołectwa, natomiast wyodrębniamy te świetlice, za które w tej 

chwili na okres trwałości Projektu unijnego, nie można pobierać odpłatności za ich 

udostępnianie tj. świetlice w: Jastrzębcu, Pęperzynie i Wituni. 

Przewodniczący Komisji zamknął dyskusję i przystąpił do zaopiniowania przedłożonego 

projektu uchwały. 

Obecnych 12 radnych 

Opinia jednogłośnie pozytywna 

 

Przewodniczący Komisji ogłosił pięciominutowa przerwę w posiedzeniu. 

Z posiedzenia ubyli: radna Beata Lida i radny Marian Chęś – obecnych 10 radnych 

Po przerwie wznowiono posiedzenie 

W II części posiedzenia Przewodniczący Komisji powitał Przedstawicielkę Nadzoru 

Wodnego „Wody Polskie” oraz Przedstawicieli Gminnej Spółki Wodnej w Więcborku, 

przystępując do realizacji tematyki w zakresie informacja Gminnej Spółki Wodnej  

w Więcborku o zadaniach realizowanych w roku 2022 oraz informacji Przedstawiciela Wód 

Polskich dotyczącej utrzymania cieków wodnych na terenie gminy Więcbork oraz 

planowanych inwestycji w przedmiotowym zakresie. 

 

Jako pierwsza głos zabrała p. Monika Skwierawska z Nadzoru Wodnego „Wody 

Polskie” – Na terenie gminy Więcbork funkcjonują dwa nadzory wodne: Nadzór Wodny 

Więcbork i Nadzór Wodny Nakło. Do Nakła należą; Lubcza, część Jelenia i Zgniłka, a do 

Więcborka: Orla i część Rokitki. Wszystkie rzeki na terenie nadzoru Nakła były wykon 

serwowane, prace są zaplanowane i dokumentacje zostały wykonane. Po przetargach  

i rozstrzygnięciach Nadzór przystąpi do dalszych prac. Na terenie Nadzoru Więcbork, rzeka 

Orka na długości 18,6km była oczyszczona w ubiegłym roku. Część tej rzeki był wykoszona 

dwukrotnie /droga na roztoki do Jeziora Więcborskiego/. Teren Puszczy był konserwowany 

raz, bo nie ma tam potrzeby częstszego czyszczenia. Ponadto były wykonserwowane 

wszystkie wloty i wyloty do jezior, tj. Jezioro Czarmuńskie, Jezioro Runowskie Duże i Małe. 

Było to wykonane, dlatego, że w Witosławiu są zbiorniki retencyjne, a zbiornik gromadzący 

wodę na terenie Więcborka, przerzuca ja do następnego zbiornika. Jesteśmy teraz w okresie, 

kiedy ta woda jest gromadzona, żeby na okres letni zapewnić wodę do nawodnień i tak, np. 
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woda z Jeziora Witosławskiego jest przerzucana do Rzeki Rokitki.  Odcinek rzeki Orlej został 

wykon serwowany przez Zakład Gospodarki Komunalnej w Więcborku. Jest tam 

partycypacja na odcinku 700m i to zostało wykonane. Na terenie nadzoru Wodnego Więcbork 

jest też rzeka Rokitka i Nadzór Wodny otrzymał liczne pisma w sprawie konserwacji tego 

cieku, ale sytuacja wygląda tak, że prace, które powinny być wykonane na tym odcinku 

przewyższają zakres prac konserwacyjnych. Rolnicy zwracają się o konserwację, a Nadzór 

nie jest w stanie tego wykonserwować, gdyż jest tam wiele powalonych drzew, a obszar 

zabagniony. Z poziomu Nadzoru Wodnego zwracano się z wnioskiem do działu inwestycji 

Zarządu Zlewni w Inowrocławiu z prośbą o podjęcie działań w ramach odbudowy tej rzeki. 

Trudno powiedzie, czy to się uda. Na odcinku 700m rolnicy mają łąki, a wpierw należy zrobić 

rozpoznanie, czy ta odbudowa jest w ogóle konieczna, czy nie i co należałoby zrobić. Jest to 

odcinek Rokitki, między Jeziorem Proboszczowskim, a Jeziorem Pęperzyńskim. Można 

byłoby się pokusić w projekcie, jeżeli nie o odbudowe tej rzeki, to o podpiętrzenie Jeziora 

Pęperzyńskiego i tam zbudowanie zbiornika. Jest tam trudny teren nawet na wykonanie 

przeglądu rzeki. Ustawa prawo wodne jest napisana, że woda gromadzona jest nie tylko na 

potrzeby rolnictwa, ale również na kształtowanie zasobów wodnych, czyli w dobie suszy 

skupiamy się tylko na odprowadzeniu wody z terenu, ale też na jej zatrzymaniu, a takie tereny 

zabagnione i zakrzewione, to też zbiorniki wodne gromadzące wodę. Dlatego też na sprawę 

trzeba spojrzeć dwustronnie. W ramach Nadzoru Wodnego prowadzone jest również 

ewidencją nielegalnych wlotów, bo te, o których wiadomo posiadają pozwolenia wodno-

prawne i jest na nie dzierżawa. Jest dużo wlotów, o których nie ma informacji, dlatego też 

sprawdza się, co z nich leci, gdzie to jest i szuka się właściciela takiej instalacji. Bywa, że 

z takich wlotów do jezior i rzek trafiają nieczystości, ale w tej materii również Gmina 

Więcbork prowadzi działalność kontrolną i są pozytywne efekty w tym aspekcie. Poza tym 

nadzór zajmuje się legalizacją pomostów na jeziorach. W tej chwili za każdą dzierżawę 

pomostu się płaci, a wokół jest dużo jezior i tego typu budowli.   

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 

Przewodnicząca RM, czy nadzór Wodny ma uprawnienia do przeprowadzania kontroli  

w zakresie nielegalnego zrzutu nieczystości do wód, tzn., czy posiadają uprawnienia do 

wejścia na daną posesję i skontrolować osobę odpowiedzialną za nielegalny zrzut, czy nie.  

Nadzór Wodny – P. Skwierawska stwierdziła, że oni nie kontrolują, a po prostu jadą na rzekę 

lokalizują wylot, sprawdzają, czy mają go w ewidencji i starają się ustalić właściciela 

urządzenia. Jeżeli chodzi o wloty do jeziora, to przeważnie te tereny, gdzie są wloty są 

własnością „Wód Polskich”, jednakże fizycznie nie mogą nikogo ukarać. Mogą złożyć takie 

doniesienie do Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Bydgoszczy. Może też, jak 

organ nadzoru wezwać Policje. Generalnie, jednak nanosi dany wylot na mapę i wysyła 

pismo. Innym problemem jest to, że ludzie zaczynają grodzić dostęp do rzek, czy jezior. 

Powinno zostać 1,5m pasa technologicznego, a nie jest to przestrzegane i takie sprawy 

również zgłaszane są na Policję. 

Gminna Spółka Wodna – Sprawozdanie przedstawił Pełnomocnik Zarządu GSW  

p. Adam Zawieja. 

Informacja stanowi Załącznik do niniejszego Protokołu- do wglądu w biurze Rady 

Miejskiej w Więcborku i stronie BIP Gminy Więcbork.  

Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Przewodnicząca RM poruszyła problem dotyczący bytowania bobrów przy przepuście  

w Wituni, które powoduje dość mocne zalewanie terenów, pytając, czy coś z tym można 

zrobić. Ponadto chciała wiedzieć, jak rozwiązała się sprawa podziału środków z Powiatu  

w kontekście tego, że środki takie dostawała Spółka Wodna z Sępólna, a Spółka Wodna  

z Więcborka nie. 

Pełnomocnik GSW powiedział, że dziękuje radnym za poruszenie kwestii podziału 

rzeczonych środków przy okazji obecności Starosty Powiatu na obradach sesji. Był to 

niewątpliwie czynnik, który spowodował odpowiednią reakcję zwrotną i równe traktowanie 

Spółek Wodnych. Kwestia bobrów i ich działalności sprowadza się do tego, ze jest to okaz 

pod ochroną i on, jako Kierownik GSW nie może wysłać pracownika na rozbiórkę tamy 

bobrowej. W związku z ochroną gatunkowa nie można rozbierać jego budowli, a jego samego 

płoszyć. Decyzje o rozbiórce może wydać Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Ochrony 

Środowiska w Bydgoszczy. Taka procedura trwa rok. Spółka nie może wystąpić z takim 

wnioskiem, może to zrobić jedynie właściciel gruntu.  

Czyli jeżeli Gmina jest właścicielem gruntu, to ona występuje w tej sprawie? – 

Przewodnicząca RM. 

Pełnomocnik GSW podał, że jeżeli Gmina jest właścicielem gruntu, to Burmistrz musi 

wystąpić do RDOŚ o zgodę na rozbiórkę. Do wniosku musi być dołączona dokumentacja 

fotograficzna z dokładnym określeniem miejsca poprzez współrzędne. Te informacje 

nanoszone są następnie na dokumentacje w Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska,  

a następnie kontrolowany jest sam proces rozbiórki. W wyniku działalności bobrów rolnicy 

mogą się ubiegać o odszkodowania za poniesione straty, ale z tego, co wie występują o to 

nieliczni, a jeszcze mniej liczni je otrzymują. Jest to wynikiem bardzo uciążliwej, 

biurokratycznej procedury. Spółka Wodna z Więcborka wygrała przetarg na rozbiórkę tam 

bobrowych w Świdwiu po przejazdem kolejowym, ale jest to teren należący do Wód 

Polskich. Po wejściu na teren pracownicy otrzymali reprymendę od kolejarzy, jakim prawem 

pracownicy GSW weszli na teren kolejowy i wykonywanie jakichkolwiek robót na terenie 

PKP. Wymagali potwierdzenia w „Wodach Polskich”, czy te mają stosowne pozwolenie na 

to, czy nie.  

Nadzór Wodny p. Skwierawska stwierdziła, że „Wody Polskie” mają pozwolenie na 

usuwanie tam bobrowych na swoich rzekach. Uzyskanie na to decyzji wymagało podania 

odcinków rzek, lub ewentualnie lokalizacje, gdzie bobry budują tamy. Decyzja jest wydawana 

na parę lat i jest modyfikowana, i odnawiana. W lasach, gdzie jest taka potrzeba leśnicy nie 

mogą rozebrać tamy, ale jeżeli mają je „Wody Polskie”, to mogą to zrobić. Podkreśliła, że 

mimo wszystko Instytucja nie rozbiera każdej tamy wodnej, gdyż bobry wykonują też 

pożyteczną pracę, bo tą wodę zatrzymują. Na pewno tamy rozbierane są tam, gdzie zalewane 

są tereny rolnicze i po to jest ta wspomniana powyżej decyzja. Jak wynika  

z przeprowadzonych obserwacji bobry zaczęły budować w przepustach, bo zaczęto 

likwidować ich budowle w ich okolicach i one się tam po prostu schowały. Problem polega 

też na tym, że zdarza się, że przeorywane są łąki. Była łąka i ona była po coś, teraz rolnicy 

orają łąki i występuje woda. Zrozumiałym jest, że jeżeli jest tam łąka i jest mokro, to  

w okresie suszy lepiej tam rośnie. W obecnych czasach tendencja jest do zatrzymywania 

wody. 

Przewodnicząca RM zapytała również, kto odpowiada za teren wokół Jeziora Więcborskiego 

i szkody wyrządzane przez działalność bobrów na tym terenie. 
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Nadzór Wodny p. Skwierawska odpowiedziała, że leży to w gestii leśników. Leśnicy 

natomiast twierdzą, że bobrom nie można przeszkadzać, bo będą budować większe tamy  

i tym samym robić większe spustoszenie.  

Przewodnicząca RM zwróciła uwagę, że wokół Jeziora Więcborskiego robi się coraz 

bardziej niebezpiecznie. Bobry tną coraz bardziej okazałe drzewa, część leży już powalonych 

w wodzie.  

Pełnomocnik GSW potwierdził, że faktycznie wokół jeziora nie dzieje się dobrze. 

Uszkadzany jest cenny drzewostan, który za chwile będzie leżał w jeziorze. Trzeba byłoby 

dogadać się z nadleśnictwem i owinąć te drzewa siatką, bo to jedyny sposób na ich ochronę. 

Burmistrz Więcborka wskazał, że według niego te bobry i ich działalność odbywa się  

w terenie będącym w jurysdykcji „Wód Polskich”. Mowa w tym przypadku o jeziorze i to, co 

jest wycinane lży w pasie pomiędzy brzegiem jeziora, a ścieżką biegnąca wokół jeziora. 

Zatem Lasy Państwowe w tym przypadku są raczej średnio władne w tym zakresie. Można 

przypuszczać, że jeżeli aktywność bobrów w tym terenie, w najbliższych latach będzie miała 

taka intensywność, jak obecnie, to w pasie przybrzeżnym pomiędzy jeziorem, a ścieżką tych 

drzew nie będzie. Co istotne, bobry migrują dalej i już w tej chwili przechodzą przez tą 

ścieżkę i zaczynają ciąć drzewa leżące na terenie Lasów Państwowych. 

Nadzór Wodny p. Skwierawska podała, że jedyne, co może zrobić, to osłonić drzewa siatką, 

pytanie tylko, na jakiej długości.  

Pełnomocnik GSW mówił też o możliwości wnioskowania do RDOŚ o odstrzał bobra, czyli 

redukcję populacji. 

Nadzór Wodny p. Skwierawska potwierdziła, że Gmina Mrocza występowała z wnioskiem 

o zgodę na odstrzały i z tego, co wie leśnikom udało się to przeprowadzić. 

Przewodnicząca RM zastanawiała się, czy w takich przypadkach nie należałoby 

zorganizować wspólnego spotkania „Wód Polskich” z leśnikami w celu wypracowania 

wspólnej strategii działania. 

Radny Jacek Kabattek włączając się w dyskusję stwierdził, że jest właścicielem stawu  

i temat bobrów jest mu dobrze znany. Z tego, co wie, aby móc wnioskować o odstrzał bobra 

należy wpierw zrobić inwentaryzację żeremi. Mając takie zestawienie można wnioskować do 

RDOŚ. Zna też myśliwego z gminy Sośno, który dysponował pozwoleniem na odstrzał bobra 

i tam nie ma tego problemu. 

Burmistrz Więcborka powiedział, że jeżeli chodzi o odstrzał bobra, to nie ma większych 

problemów z uzyskaniem pozwolenia. Problemem jest natomiast znalezienie osób chętnych, 

które by się tego podjęły, gdyż upolować bobra wcale nie jest tak łatwo.  

Kierownik Referatu Rolnictwa p. Fifielski mówił, że wspólnie z leśnikiem dokonał wizji 

lokalnej w terenie i jest też już po rozmowie z „Wodami Polskimi”. W dniu kolejnym 

przeprowadzona zostanie inwentaryzacja drzew – wiatrołomów, które po wichurach 

przewrócone zostały do jeziora oraz jest mnóstwo złomów bobrowych leżących również w 

jeziorze lub pasie przyjeziornym. Niewątpliwie działalność bobrów w pasie wokół jeziora jest 

dość intensywna i dotyczy to zarówno drzew mniejszych, jak i dużych okazów.  Stanowi ot 

spore zagrożenie, dlatego też planowane spotkanie z „Wodami Polskimi”. Temat siatek i ich 

założenia na drzewach uważa za bardzo zasadny i konieczny do realizacji, dlatego też, będzie 

proponował to rozwiązanie na wspomnianym spotkaniu. Żeby ubiegać się o pozwolenie na 
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odstrzał bobrów, to przede wszystkim trzeba być właścicielem danego gruntu. Jeżeli „Wody 

polskie” złożą taki wniosek, to służy pomocą w kwestii wytypowania osób, które mogłyby się 

tym zająć.  

Prezes GSW p. Piotr Plutka powiedział, że sprawa bobra jest poniekąd do rozwiązania. Jest 

to zwierze inteligentne i potrzebuje swojego żerowiska, czyli miejsca, gdzie ma najlepsze 

warunki do bytowania, tj. dostęp do miękkiego drzewa, jak najbliżej wody. Na zebraniu Izb 

Rolniczych poruszano te kwestie i skierowano do Prezesa Izb wniosek, aby budować 

żerowiska bobrom na terenach sprzyjających, poprzez sadzenie miękkich drzew: wierzba, 

brzoza w celu ich gromadzenia tam. Rolnicy powinni sami wycinać zakrzaczenia, tym samy 

zabierając bobrom jedzenie i „materiał budowlany’, to z kolei spowoduje, że zwierze 

przeniesie się w inne miejsce, gdzie będą warunki sprzyjające jego egzystencji.  

Kierownik Referatu Rolnictwa /…/ p. Fifielski korzystając z okazji Przedstawiciela „Wód 

Polskich” i  Przedstawicieli GSW podziękował Burmistrzowi i radnym za współpracę w roku 

2022, w którym wiele się działo w zakresie melioracji. W ubiegłym roku blisko 100.000,00 zł 

środków z budżetu Gminy Więcbork dysponowane były na te zadania. Złożony został 

wniosek do Marszałka Województwa Kujawsko-Pomorskiego o środki i w ramach tego 

uzyskano kwotę 22.000, 00 zł , a 25.000, 00 zł wydatkowano ze środków gminnych. Oprócz 

tego z budżetu Gminy Więcbork wydatkowano kwotę 25.000,00 zł na oczyszczanie, 

konserwację i naprawę przepustów znajdujących się na terenie gminy Więcbork oraz 25.000, 

00 zł na bieżące utrzymanie przepustów i kanalizacji deszczowej. Gmina wybiera te cieki, 

które są strategiczne, jeżeli chodzi o odwodnienie danych obszarów i dla rolników. W tym 

roku ogłoszony został kolejny konkurs i do 17 marca należy złożyć stosowny wniosek. Cieki 

do pilnej konserwacji na rok bieżący również przy udziale GSW zostały już wytypowane w 

sołectwach: Jastrzębiec, Borzyszkowo i miejscowości Karolewo. Poza tym po dwóch latach 

pisania wniosków przez Gminę i GSW do „Wód Polskich”, w ubiegłym roku udało się 

uzyskać decyzję na konserwację cieków wodnych. Tym zajmują się „Wody Polskie”  

w Bydgoszczy. Pokłosiem tych działań jest ponad dwadzieścia decyzji dotyczących 

konserwacji na terenie gminy Więcbork. Gmina Więcbork zobowiązana została do 

wyczyszczenia przepustów zlokalizowanych na ciekach wodnych. To zadanie Gmina 

wykonała za pośrednictwem GSW. Większość rolników również wykonała swój zakres prac 

konserwacyjnych, pytanie, co z tymi, którzy tego tematu nie podjęli, a byli do tego 

zobligowani. Od początku roku też już wiele udało się zrobić: rowy przy BoWiD,  

ul Spacerowa, rów przy UM w Więcborku. Są to rowy gminne strategiczne. Dziękował 

Spółce Wodnej za pracę i radnym za przekazane środki, pozwalające na sprawną realizacje 

zadań w zakresie konserwacji cieków. 

Przewodniczący Komisji podziękował z kolei Burmistrzowi Więcborka i Spółce Wodnej za 

uporanie się z rowem klarynowskim. Tym samym udało się duży problem załatwić. Pozostało 

jeszcze 300-400m leżących po stronie gminy Łobżenica, które znajdują się na terenie lasku. 

Trzeba też pamiętać, że taka konserwacja winna być wykonywana przynajmniej, co dwa lata. 

Na dziś sytuacja jest tam dobra.  

W podsumowaniu toczącej się dyskusji radni sformułowali następujący Wniosek do  

Państwowe Gospodarstwo Wodne „Wody Polskie” Zarząd Zlewni w Inowrocławiu  

w następującej treści: 

 

„Zabezpieczenia siatką ochronną drzew rosnących w linii brzegowej wokół Jeziora 

Więcborskiego oraz podjęcie kroków formalnych zmierzających do redukcji populacji 

bobrów żerujących wokół ww. akwenu” 
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Przewodniczący Komisji poddał wniosek pod głosowanie. 

 

Obecnych 10 radnych 

 

Wniosek przyjęto jednogłośnie 

 

Kierownik Referatu Rolnictwa /…/ p. Fifielski powiedział, że zapomniał wspomnieć  

o jeszcze jednej istotnej kwestii dotyczącej Partnerstwa Wodno-Prawnego. Gmina Więcbork, 

Powiat Sępoleński i Powiat Nakielski, byli pierwszymi powiatami w Polsce, które takie 

lokalne partnerstwo założyło, a ślad za nimi poszło całe województwo kujawsko-pomorskie. 

Teraz takie partnerstwa zawiązują się w całej Polsce. Koordynatorami w tym zakresie są 

Ośrodki Doradztwa Rolniczego. Wspólnie z Pełnomocnikiem Zarządu GSW maił okazję być 

już na kilku spotkaniach w tym zakresie, ale sprawy związane z tym tematem posuwają się 

bardzo, bardzo powoli. Niemniej jednak, mając na względzie środki unijne, a pojawiają się 

duże środki na retencję i zbiorniki wodne, trzeba być w tej sferze działań na bieżąco. Po te 

środki mogą występować lokalne partnerstwa wodne, spółki wodne i samorządy. Problem jest 

uzyskaniem przez partnerstwa osobowości prawnej, chociażby przez zakwalifikowanie ich, 

jako stowarzyszeń. Nikt nie chce podjąć się działań w tej sprawie. Dlatego też mimo tego, że 

lokalne partnerstwa mogą być beneficjentami nie będą mogły się o te środki ubiegać. Spółki 

wodne są w rejestrach, ale też do końca nie mają osobowości prawnej i też wykluczone są  

z możliwości pozyskania ww. środków. Pozostały tylko samorządy, więc Gmina Więcbork 

złożyła takie wstępne zapotrzebowanie i w ramach pozyskanych środków chciałaby 

wybudować zbiornik retencyjny w Sypniewie. Zadanie uzyskało pozwolenie wodno-prawne  

i jest wykonana dokumentacja techniczna i kosztorysowa. Dodatkowo tworzona jest 

dokumentacja na rów gminny w sołectwie Sypniewo na Wybudowaniu. Na to realizację 

zadania Gmina również będzie występowała o środki. Również rolnicy, będą mogli starać się 

o te środki zewnętrzne. Mowa o tym, dlatego, że są to pierwsze środki unijne, których  

w poprzedniej perspektywie finansowej nie było.      

Prezes GSW p. Piotr Plutka zwracając się do członków Komisji nawiązał do sprawozdania 

złożonego przez Pełnomocnika Spółki i do części w której przedstawione zostały problemy, 

czy też najbliższe plany Spółki Wodnej. Do takich należy na pewno doposażenie GSW  

w niezbędne do pracy sprzęt z dotacją Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa  

i będzie to trzeci etap zakupu. Drugi etap w ramach, którego zakupiono rębak z ramieniem, 

finansowanie jest już praktycznie zakończone i zrealizowane w ramach środków Spółki. Dość 

duży problem GSW ma natomiast z sfinansowaniem trzeciego etapu, który przewiduje zakup 

koparki i ciągnika. Zadanie będzie realizowane w połowie roku 2023, a na ten cel potrzeba 

około 150.000, 00 zł. wkładu. Dlatego też zwraca się do radnych Komisji o wsparcie i pomoc 

w tym zakresie. 

Burmistrz Więcborka zauważył, że już kiedyś rozmawiano o dotacjach na sprzęt i wówczas 

przekazano, że Gmina nie może przekazać dotacji podmiotowi na zakup sprzętu.  

Radny Wegner stwierdził, że najlepszym rozwiązaniem byłoby, aby te sprawy przejęły 

samorządy. 

Pełnomocnik GSW podał, że jest już projekt nowelizacji Ustawy prawo wodne i tam jest 

pomysł przejęcia Spółek przez samorządy. Niektóre spółki bardzo się cieszą, że weszły do 
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samorządów i myślą, że dzięki temu spadnie na nich „złoty deszcz pieniędzy”. Natomiast 

samorządowcy, którzy choć trochę znają temat melioracji, utrzymania urządzeń wodnych  

i „koncerty życzeń rolników” odbierają pomysł nieco mniej entuzjastycznie. Na pewno 

wiązałyby się z takim rozwiązaniem ogromne konflikty wynikające z wygórowanych żądań  

i oczekiwań mieszkańców. 

Radny Wegner sprostował, że chodziło mu bardziej o przejęcie jezior i rzek. 

Kontynuując temat Pełnomocnik GSW wskazał, że drugą opcją forsowaną przez spółki jest 

to, że organ ten powinien mieć odrębną osobowość taką jak ma, ale nadzór nad spółką i nad 

urządzeniami melioracyjnymi powinny mieć „Wody Polskie”. Dziś nadzór nad spółką wodną 

ma starosta, partycypację w kosztach utrzymania urządzeń wodnych i decyzję wydaje 

starosta, usuniecie zatorów zmianę stosunków wodnych gmina, decyzje na konserwacje 

„Wody Polskie”. Przy takim podziale właściwości, trudno dochodzić, kto, za co odpowiada. 

Praktycy uważają, że wszystko to powinno być scedowane w jednych rękach tj. we 

właściwości „Wód Polskich. To z kolei otworzyłoby możliwości finansowania spółek  

z budżetów ww. Instytucji.” „Wody polskie mogłyby powierzać utrzymanie cieków wodnych 

spółkom wodnym. Dziś tego nie robią, bo twierdzą, że nie mogą i robią przetargi. Na terenie 

gminy Więcbork jest pięć cieków podstawowych, wrzesień i październik, to główne terminy 

konserwacji, a anomalia pogodowe, tzw. nawałnice pojawiają się głównie w czerwcu, lipcu  

i sierpniu. W tym czasie większość rzek jest praktycznie niedrożna. Dlatego też, gdyby 

konsultowano zmiany w prawie z samorządami warto byłoby podnieć to, że organem 

nadzorczym nad spółkami wodnymi powinny być „Wody Polskie”. 

Podsumowując dyskusję Przewodniczący Komisji stwierdził, że wiele kwestii dotyczących 

utrzymania cieków wyjaśniono, ale pomysł z przejęciem spółek przez „Wody Polskie” może 

być trafnym rozwiązaniem, ale analiza i forsowanie tego pomysłu będzie na pewno żmudne  

i długotrwałe. 

Burmistrz Więcborka mówił, że poruszony temat, to „temat rzeka” i dyskutować można 

byłoby zapewne do rana. Niemniej jest to temat bardzo ważny i kluczowe jest, żeby te zmiany  

w ustawodawstwie, które są przygotowane były czerpane od praktyków, którzy mają 

doświadczenie, a przede wszystkim pomysły na racjonalne zmiany. W temacie jest wiele 

rzeczy do zrobienia i wiele trudnych problemów do przepracowania. Zapewnił przy tym, że  

w kwestii GSW zarówno z usług, jak i z doświadczenia Gmina Więcbork korzysta i ta 

współpraca przebiega bardzo dobrze. 

W sprawach różnych zasygnalizowany został przez Przewodniczącego Komisji problem 

wilków, które niebezpiecznie blisko zbliżają się do gospodarstw rolnych i zagryzają 

zwierzęta.  

Kierownik Referatu Rolnictwa /…/ p. Fifielski potwierdził, że napływają zgłoszenia  

z terenu całej gminy Więcbork o podobnych incydentach. Jest gromadzona stosowna 

dokumentacja fotograficzna, żeby odpowiednio w sprawie zainterweniować. 

Na tym posiedzenie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa /…/ 

 

/-/ Stanisław Piłka 


